
ذخایر بیت کوین آمریکا ۲ میلیارد دلار 
سقوط کرد

بــا کاهش قیمت بیت کوین از ۸۷ هزار و ۱۰۶ دلار در دوم آوریــل به ۷۶ هزار و ۸۳۰ دلار در روز 
سه شنبه، ارزش دارایی بیت کوین دولت آمریکا به ۱۵.۲۱ میلیارد دلار کاهش یافت و به طور خلاصه، 
دولــت آمریکا از زمان اعلام تعرفه هــای »روز آزادی«، نزدیک بــه ۱۲ درصد در ذخایر بیت کوین 
خود ضرر کرده اســت. به گزارش ایســنا، طبق داده های پلتفرم تجزیه و تحلیل زنجیره ای »آرخام 
اینتلیجنــس« )Arkham Intelligence(، دولت آمریکا ۱۹۸ هــزار و ۱۲ بیت کوین دارد که ارزش 
آن در دوم آوریــل، ۱۷.۲۴ میلیــارد دلار بود. ذخایر بیت کوین آمریکا از رمزارزهای توقیف شــده 
توســط آژانس های فدرال به دســت آمده اســت. دونالد ترامپ، رئیس جمهور آمریکا، در ۶ مارس، 
فرمان اجرایی برای ایجاد ذخیره استراتژیک بیت کوین را با استفاده از بیت کوین های مصادره شده، 
امضا کرد. در همان روز، دیوید ساکس، تزار رمزارزها، ادعا کرد که دولت، ۱۷ میلیارد دلار به دلیل 
فروش بیت کوین در دولت قبلی از دست داده است.یاهو فایننس گزارش کرد، این فرمان همچنین 
آژانس های فدرال را موظف کرد تا دارایی های رمزارز خود را طی ۳۰ روز به وزیر خزانه داری اسکات 
بســنت گزارش کنند، اگرچه به افشــای عمومی آن اشــاره ای نکرد. دولت آمریکا همچنین دارای 
۱۲۲ میلیون دلار تتر و ۸۸ میلیون دلار اتریوم، در میان ســایر ارزهای دیجیتال است. در مجموع، 
دارایی های رمزارز دولت آمریکا تا روز سه شــنبه هشتم آوریل، ۱۵.۶ میلیارد دلار ارزش داشت. در 
همین حال، بازار رمزارزها از دوم آوریل تاکنون نزدیک به ۹ درصد از ارزش بازار خود را از دســت 
داده و این ارزش در زمان نگارش این مطلب، ۲.۵ تریلیون دلار اعلام شده است.  مجموع ارزش بازار 
جهانی ارزهای دیجیتال در حال حاضر، ۲.۴۴ تریلیون دلار برآورد می شــود که این رقم نسبت به 
روز قبل، ۲.۹۷ درصد کمتر شده است. در حال حاضر، ۶۲.۵۸ درصد کل بازار ارزهای دیجیتال، در 
اختیار بیت کوین است که ۰.۰۷ درصد کاهش روزانه نشان می دهد.حجم کل بازار ارزهای دیجیتال 
در ۲۴ ساعت گذشته، به ۱۲۵.۳۱ میلیارد دلار رسید که ۳۳.۵۰ درصد کاهش داشته است. ارزش 
حجم کل در امور مالی غیر متمرکز، در حال حاضر، ۸.۸ میلیارد دلار اســت که ۷.۰۲ درصد از کل 
حجم بازار ارزهای دیجیتال در ۲۴ ساعت گذشته بوده و حجم تمام سکه های پایدار، اکنون ۱۱۸.۶۳ 
میلیارد دلار اســت که ۹۴.۶۷ درصد از کل حجم بازار ارزهای دیجیتال در ۲۴ ســاعت گذشته را 

تشکیل می دهد.

کره جنوبی روز چهارشــنبه، از بســته حمایتی اضطراری دو میلیــارد دلاری برای 
خودروســازان مهم خود که بر صادرات متمرکز هســتند، رونمایی کرد و هشدار داد 
کــه تعرفه هــای ۲۵ درصدی آمریــکا می تواند ضربه مهمی بر این بخش باشــد. به 
گزارش ایســنا، دولت کره جنوبی در بیانیه ای اعــلام کرد: با توجه به اینکه خودروها 
و قطعــات خودرو، بزرگترین صادرات کره جنوبی به آمریکا هســتند، انتظار می رود 
که تصمیم واشــنگتن برای اعمال تعرفه ۲۵ درصدی بــر این اقلام، ضربه مهمی به 
صنعت خودروســازی وارد کند.هفته گذشــته، دونالد ترامپ، رئیس جمهور آمریکا، 
تعرفه های گســترده و تنبیهی را علیه بزرگترین شرکای تجاری آمریکا اعلام کرد که 
شــدیدترین آنها از روز چهارشنبه، اجرایی می شــود.کالاهای وارداتی از کره جنوبی، 
مشمول مالیات ۲۵ درصدی می شوند. دونالد ترامپ، رئیس جمهور آمریکا، همچنین 
تعرفه های ســنگینی را بر خودروهای خارجی که در آمریکا فروخته می شوند اعمال 
کرد که نگرانی ها را در مورد چشم انداز اقتصاد جهانی افزایش داد و چهارمین اقتصاد 
بزرگ آســیا را مجبور به پاســخگویی کرد.مقامات کره ای پس از مشورت با مقامات 
مرتبط در این صنعت، تصمیم گرفته انــد مجموعه ای از اقدامات حمایتی صنعتی را  
ارائه کنند. دولت همچنین متعهد شــده اند که با توجه به به میزان آسیب صنعت در 
آینده، اقدامات متناسبی انجام دهد.مقامات اظهار کردند که صادرات خودروهای کره 
جنوبی به آمریکا در سال گذشته، بالغ بر ۴۲.۹ میلیارد دلار بوده است. بر اساس این 
طــرح، دولت برنامه تامین مالی کم هزینه خود را بــرای صنعت خودرو به میزان دو 

تریلیون وون )۱.۳۴میلیارد دلار آمریکا( توسعه خواهد داد.همچنین، هیوندای موتور 
که بزرگترین خودروساز کره جنوبی است برنامه حمایتی به ارزش یک تریلیون وون، 
با مشارکت موسسات مالی بزرگ، برای شرکت های خودروسازی داخلی ارائه خواهد 
کرد. دولت کره جنوبی اعلام کرد شرکت هایی که تحت تأثیر تعرفه ها قرار می گیرند، 
واجد شــرایط تاخیر در پرداخت مالیاتی تا ۹ ماه خواهند بود.طبق بیانیه دولت کره، 
اهمیت بازار داخلی به عنوان راهی برای پاســخ به کاهش حجم صادرات ناشــی از 
تعرفه های آمریکا و حفظ پایه تولیدی کشور مشخص شده است. در این بیانیه آمده 
است: دولت این کشور برای این منظور، از نیمه اول سال جاری تا پایان سال، سیستم 
یارانه خودروهای برقی مرتبــط با میزان تخفیف تولیدکنندگان را اجرا خواهد کرد.

مقامات کره جنوبی، همچنین نســبت حمایت تطبیقی  دولت را از ۲۰ تا ۴۰ درصد 
فعلی، به ۳۰ تا ۸۰ درصد افزایش خواهند داد. ترامپ روز سه شــنبه، با رئیس جمهور 
موقت کره جنوبی درباره تعرفه ها گفت وگو کرد.تعرفه ها، بازارهای ســهام جهانی را 
متزلزل کرده اســت و ســرمایه گذاران در مورد اینکه آیا آنها راه کار مذاکره یا موضع 
دائمی آمریکا هستند، اطمینان ندارند.دونالد ترامپ تاکید کرده است که تا زمانی که 
کسری تجاری آمریکا را کاهش ندهد یا حتی از بین نبرد، عقب نشینی نخواهد کرد و 
همزمان نشان می دهد که با کشورهای سراسر جهان آماده مذاکره است.طبق گزارش 
خبرگزاری فرانسه، کسری تجاری آمریکا با کره جنوبی در سال ۲۰۲۴، اندکی بیش 

از ۶۶ میلیارد دلار بود.

طلای جهانی کاهشی شد
قیمت طلا در معاملات روز چهارشنبه بازار جهانی، در پی افزایش بازده اوراق خزانه  
آمریکا و تحت تاثیر نگرانی ســرمایه گذاران از تشدید جنگ تجاری و ترس از رکود 
جهانی، کاهش یافت.به گزارش ایســنا، بهای هر اونس طــلا برای تحویل فوری در 
معاملات روز جاری، با ۰.۱ درصد کاهش، به ۲۹۸۱ دلار و ۸۶ سنت رسید. در حالیکه 
بهــای هر اونس طلا در بازار معاملات آتی آمریــکا، با ۰.۲ درصد افزایش، به ۲۹۹۵ 
دلار و ۲۰ سنت رسید. طلای جهانی در سوم آوریل، رکورد  ۳۱۶۷ دلار و ۵۷ سنت 
را ثبت کرد.بازده اوراق خزانه ۱۰ ساله، به بالاترین حد در بیش از یک هفته گذشته 
رســید و جذابیت طلای بدون بازده را کاهش داد.کاخ ســفید اعلام کرد تعرفه های 
خاص کشــور تا سقف ۵۰ درصد، طبق برنامه در ساعت ۱۲ و یک دقیقه بامداد روز 
چهارشنبه اعمال خواهد شد. این تعرفه ها به ویژهبرای چین، شدید خواهد بود، زیرا 
دونالد ترامپ، رئیس جمهور آمریکا، برای مقابله با تعرفه های تلافی جویانه پکن، تعرفه 
واردات کالاهای چینی را به ۱۰۴ درصد افزایش داد و چین متعهد شده است که تا 
آخر بجنگد.در همین حال، »مری دالی«، رئیس بانک فدرال رزرو سانفرانسیسکو، روز 

سه شنبه گفت برای کاهش نرخ بهره عجله ای وجود ندارد.بازارها منتظر صورتجلسه 
آخرین جلسه سیاست گذاری فدرال رزرو آمریکا هستند که امروز منتشر خواهد شد. 
معامله گران همچنین منتظر داده های شــاخص قیمت مصرف کننده آمریکا در روز 
پنجشــنبه و شاخص قیمت تولیدکننده در روز جمعه هستند تا در مورد مسیر نرخ 
فدرال رزرو، نشــانه های جدیدی کسب کنند.طبق گزارش رویترز، داده های شورای 
جهانی طلا نشان می دهد که صندوق های سرمایه گذاری قابل معامله در بورس طلا، 
در ژانویه تا مارس ۲۰۲۵، بیشترین ورود سرمایه در سه سال گذشته را ثبت کردند.

در بازار ســایر فلزات ارزشمند، بهای هر اونس نقره با ۱.۱ درصد کاهش، به ۲۹ دلار 
و ۵۲ ســنت رســید، هر اونس پلاتین با یک درصد کاهش به ۹۱۲ دلار و ۳۵ سنت 
رسید و هر اونس پالادیوم یک درصد کاهش یافت و به ۸۹۷ دلار و ۵۰ سنت رسید
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رئیس جمهور با تاکید بر اینکه ما به دنبال بمب اتم نیســتیم یادآورشــد که رهبری رسما فتوا دادند که ساخت بمب اتم حرام است. به گزارش ایسنا، مسعود 
پزشکیان امروز _ چهارشنبه ۲۰ فروردین ماه_ در آئین روز ملی فناوری هسته ای در جمع کارکنان سازمان ملی انرژی اتمی  بیان کرد: به شما دست مریزاد و 
خدا قوت می گویم. از خدا خواستارم این عزت و سربلندی را که برای مردم به ارمغان آوردید مبارک کند. قدم اول این است که من از نظر اعتقادی بارها گفته 

ام؛ ما نماز را تکراری می خوانیم که به آن عمل کنیم. این کلمات را می گوییم که به یادمان باشد اینگونه زندگی کنیم.

www.sobh-eqtesad.ir

پزشکیان در آئین روز ملی فناوری هسته ای:

دنبال بمب اتم نیستیم
info@sobh-eqtesad.ir

رشد ۳۲.۹ درصدی تسهیلات 
بانکی در سال ۱۴۰۳

شبکه بانکی طی سال ۱۴۰۳ مبلغ ۷ هزار و ۶۶۴  همت تسهیلات پرداخت 
کرده که در مقایســه با دوره مشابه ســال قبل مبلغ یک هزار و ۸۹۶ همت 
معادل ۳۲.۹ درصد افزایش داشــته اســت. یک هــزار و ۶۹۸ همت از این 
تســهیلات به همراه بخشی از تسهیلات در قالب کارت های اعتباری معادل 
۲۳.۲ درصد به مصرف کنندگان نهایی )خانوار( تعلق گرفته است.به گزارش 
ایســنا، به نقل از بانک مرکزی، تسهیلات پرداختی بانک ها طی سال ۱۴۰۳ 
مبلغ ۷۶۶۴۳.۰ هزار میلیارد ریال می باشد که در مقایسه با دوره مشابه سال 
قبل مبلغ ۱۸۹۶۷.۶ هزار میلیارد ریال )معادل ۳۲.۹ درصد( افزایش داشته 
اســت. از کل تسهیلات پرداختی، مبلغ ۵۹۶۵۸.۶ هزار میلیارد ریال معادل 
۷۷.۸ درصد به صاحبان کســب و کار )حقوقــی و غیرحقوقی( و ۱۶۹۸۴.۴ 
هزار میلیارد ریال معادل ۲۲.۲ درصد به مصرف کنندگان نهایی )خانوار( تعلق 
گرفته است.گفتنی است تســهیلات پرداختی سال ۱۴۰۲ مبلغ ۵۶۴۶۰.۳ 
هزار میلیارد ریال بوده که با در نظر گرفتن تعدیلات صورت پذیرفته توسط 
شبکه بانکی به مبلغ ۵۷۶۷۵.۴ هزار میلیارد ریال افزایش یافته است. جدول 
۱ بیانگر هدف از دریافت تســهیلات پرداختی در بخش های اقتصادی طی 
ســال ۱۴۰۳  است. سهم تسهیلات پرداختی در قالب سرمایه در گردش در 
کلیه بخش های اقتصادی طی سال ۱۴۰۳ مبلغ ۴۶۵۲۳.۵ هزار میلیارد ریال 
معادل ۷۸.۰ درصد کل تســهیلات پرداختی به صاحبان کسب و کار است. 
همچنین سهم تســهیلات پرداختی در قالب قرض الحسنه ضروری توسط 
مصرف کننده نهایی )خانوار( مبلغ ۶۱۹۹.۷ هزار میلیارد ریال معادل ۳۶.۵ 
درصد از کل تســهیلات پرداختی به مصرف کنندگان نهایی )خانوار(  است.

سهم تسهیلات پرداختی بابت تأمین سرمایه در گردش بخش صنعت و معدن 
در ســال ۱۴۰۳ معادل ۲۰۴۴۰.۱  هزار میلیارد ریال بوده است که حاکی از 
تخصیــص ۴۳.۹ درصد از منابع تخصیص یافته به ســرمایه درگردش کلیه 
بخش های اقتصادی )مبلغ ۴۶۵۲۳.۵ هزار میلیارد ریال( می باشد. ملاحظه 
می شود از ۲۴۰۶۰.۴ هزار میلیارد ریال تسهیلات پرداختی در بخش صنعت 
و معدن معــادل ۸۵.۰ درصد آن )مبلغ ۲۰۴۴۰.۱ هــزار میلیارد ریال( در 
تأمین سرمایه در گردش پرداخت شده است که بیانگر توجه و اولویت دهی به 
تأمین منابع برای این بخش توسط بانک ها در سال ۱۴۰۳  است. تسهیلات 
خرد )کمتــر از ۳۰۰۰ میلیون ریال(   از کل تســهیلات پرداختی در دوره 
یاد شــده، مبلغ ۱۷۲۲۳.۹هزار میلیارد ریال معادل ۲۲.۵ درصد به صورت 
تسهیلات خرد اعطا شده است. همچنین مبلغ ۱۰۴۵.۷ هزار میلیارد ریال نیز 
در قالب کارت های اعتباری انجام پذیرفته است، که با احتساب این مبلغ، کل 
تسهیلات پرداختی خرد )کمتر از سه میلیارد ریال( به مبلغ ۱۸۲۶۹.۶ هزار 
میلیارد ریال معادل ۲۳.۵ درصد کل تســهیلات پرداختی را شامل می شود. 
شــایان ذکر است با توجه به اینکه تســهیلات پرداختی در قالب کارت های 
اعتباری نیز در بخش خانوار پرداخت شــده است، با این اوصاف سهم بخش 
خانوار از ۲۲.۲ درصد در جدول -۱، به ۲۳.۲ درصد کل تســهیلات پرداختی 
افزایش می یابد. شایان ذکر اســت که همچنان باید در تداوم مسیر جاری، 
ملاحظات مربوط به کنترل تورم را نیز در نظر گرفت و همواره مراقب قدرت 
گرفتن پتانسیل تورمی ناشی از فشار تقاضای کل در اقتصاد نیز بود. بر این 
اساس ضروری است به افزایش توان مالی بانک ها از طریق افزایش سرمایه و 
بهبود کفایت سرمایه بانک ها، کاهش تسهیلات غیرجاری و بازگرداندن آنها به 
مسیر صحیح اعتباردهی بانک ها، افزایش بهره وری بانک ها در تامین سرمایه 
در گردش تولیدی، پرهیز از فشــارهای مضاعف بر دارایی بانک ها و ترغیب 
بنگاه های تولیدی به سمت بازار سرمایه به عنوان یک ابزار مهم درتامین مالی 

طرح های اقتصادی )ایجادی( توجه ویژه ای کرد.

مکزیک برای کاهش وابستگی 
به گاز آمریکا دست به کار شد

مکزیک در بحبوحــه تنش تجاری 
و مسئله تعرفه ها، ســرگرم بررسی 
توسعه فرکینگ داخلی برای کاهش 
وابستگی بالا به واردات گاز طبیعی 
از آمریکا است.به گزارش ایسنا، طی 
دهــه گذشــته، واردات گاز طبیعی 
مکزیک از آمریــکا از طریق خطوط 
لولــه، به لطف خطــوط لوله جدید 

ســاخته شده میان دو کشور همســایه، افزایش یافته است.گاز، منبع اصلی 
تولید برق در مکزیک اســت و در ۶۰ درصد کل تولید برق ســهم دارد. بر 
اســاس داده های دولت مکزیک، بیش از ۷۰ درصــد گاز مصرفی، از آمریکا 
وارد می شود.موسسه اعتبارسنجی فیچ در فوریه اعلام کرد وابستگی مکزیک 
بــه واردات گاز آمریکا از خط لوله، افزایش بیشــتری می یابد، زیرا اتصالات 
خط لوله ای گســترش خواهد یافت، اما تولید مکزیک کاهش می یابد. قبل 
از اینکــه آمریکا، تعرفه های گمرکی را در مــارس بر مکزیک و کانادا اعمال 
کند، این آژانس اعتبارســنجی اعلام کرده بود واردات گاز آمریکا، یک منبع 
مطمئن و مقرون به صرفه انرژی برای مکزیک فراهم می کند، اما این کشور را 
در معرض نوسانات نرخ ارز و اختلالات عرضه در بحبوحه افزایش ابهامات در 
مورد روابط تجاری دوجانبه قرار می دهد.مدیران آگاه به روزنامه فایننشــیال 
تایمز گفته اند برای کاهش اتکای مکزیک به رئیس جمهور غیرقابل پیش بینی 
آمریکا، دولت مکزیک در حال گفت وگو با بخش خصوصی برای گســترش 
تولید بســیار محدود گاز شــیل اســت. این منابع آگاه گفتند: مذاکرات با 
شــرکت های خصوصی در مراحل اولیه بوده و ممکن اســت منجر به تغییر 
سیاست یا قرارداد نشود.حزب چپ کلودیا شینبائوم، رئیس جمهور مکزیک، 
سال هاست که با گسترش فراکینگ مخالفت کرده، اما سیاست تجاری آمریکا 
ممکن اســت این حزب را به بازنگری در توسعه توسعه گاز شیل سوق دهد.

انریکه پنیا نیتو، رئیس جمهور وقت مکزیک، در اواخر دهه ۲۰۱۰، به دنبال 
گشایش حوضه های شیل، از جمله حوضه بورگوس در شمال شرقی مکزیک، 
برای اکتشــاف و توسعه گاز طبیعی توسط شرکت های خصوصی بود. با این 
حال، آندرس مانوئل لوپز اوبرادور، جانشــین پنیا نیتو، قراردادها را لغو کرد. 
اکنون، شــینبائوم، رئیس جمهور فعلی مکزیک، در واکنش به سیاست های 
تجاری دونالد ترامپ، رئیس جمهور آمریکابه دنبال تقویت اســتقلال انرژی 
و امنیت عرضه مکزیک است.براســاس گزارش اویل پرایس، داده های دولت 
آمریکا نشــان می دهد مکزیک حــدود ۵۴۵ تریلیون فوت مکعب منابع گاز 
شــیل دارد که از نظر فنی قابل بازیافت اســت و ششمین ذخایر بزرگ در 

جهان به شمار می رود.

گزیده خبر

عراقچی: قراری برای تبدیل مذاکرات غیرمستقیم به مستقیم نگذاشتیم

سخاوت آسمان نتوانست کام تشنه 
»کمال صالح« و »الغدیر« را سیراب 

کند

خراسان رضوی با برخورداری از پتانسیل های بالا 
می تواند به قطب صادراتی تبدیل شود

ایســنا/مرکزی مدیرعامل شرکت سهامی آب منطقه ای مرکزی گفت: بارش های اخیر نتوانست میزان دبی 
ورودی آب به سدهای کمال صالح شازند و الغدیر ساوه را افزایش داده و کام تشنه این دو سد شاخص استان 
مرکزی را ســیراب کند.حسین اسدی در گفت وگو با ایسنا، با اشاره به بارش نزولات آسمانی در هفته های 
اخیر در استان اظهار کرد: براساس رصد و پایش آخرین وضعیت میزان بارندگی و بررسی احجام سد کمال 
صالح شــازند و سد الغدیر ســاوه، متاسفانه همچنان شرایط ذخیره سازی آب در این دو سد بحرانی بوده و 

تشنه تر از همیشه هستند.......

برق به ۵۸۹۰۷ روستا رسید

مدیرکل امور تنظیم بازار سازمان تعزیرات حکومتی:

قیمت و کیفیت نان رها شده است

سرپرست سازمان امور عشایر خواستار شد

ضرورت اصلاح قوانین عشایری و افزایش حمایت ها در 
توسعه هفتم  برنامه 
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عراقچی: قراری برای تبدیل مذاکرات غیرمستقیم به مستقیم نگذاشتیمگزیده خبر در دیدار رئیس کمیته دفاع، کشور و خارجه شورای ملی فدرال امارات

حاجی بابایی: کشورهای منطقه باید یک 
ید واحده باشند

نایب رئیس مجلس شــورای اسلامی، 
با بیــان اینکه آمریکایی هــا به تنهایی 
نمی توانند یک قدم در منطقه بردارند، 
گفت: کشــورهای منطقه باید یک ید 
واحده باشــند و با وجــود اختلاف نظر 
جزئی در برخی حوزه ها، باید یکدیگر را 

کمک کنند و منافع منطقه را مد نظر قرار دهند.به گزارش ایسنا، حمیدرضا حاجی 
بابایی نایب اول رئیس مجلس شورای اسلامی صبح امروز )چهارشنبه ۲۰ فروردین 
ماه( در حاشــیه یکصد و پنجاهمین اتحادیه بین مجالس جهانی در شهر تاشکند 
ازبکستان با علی راشد النعیمی رئیس کمیته دفاع، کشور و امور خارجه شورای ملی 
فــدرال امارات دیدار و گفت وگو کرد.حاجی بابایی در این دیدار با اشــاره به اینکه 
در اجلاس اتحادیه جهانی پارلمان ها موضوع مظلومیت مردم غزه مورد توجه تمام 
کشورها قرار گرفت، گفت: قطعاً پارلمان کشورهای اسلامی باید هماهنگی و تعامل 
بیشتری داشته باشند. اگر آنها قدرت خودشان را نشان ندهند قطعاً یک جانبه گرایی 
یک کشور همه کشورها را اذیت می کند، در شرایط کنونی شاهدیم که آمریکا حتی 
به کشــورهای اروپایی بی توجهی می کند، مقامات این کشور جز خود به کسی فکر 
نمی کنندنایب رئیس مجلس شورای اســلامی ادامه داد: آمریکا در منطقه قلدری 
می کند و به دنبال آن اســت که حاکمیت خود را به دنیا و منطقه تحمیل کند، از 
طرف دیگر در خصوص مذاکرات هسته ای باید بگویم که ما ترسی از مذاکره نداریم 
اما مذاکره مســتقیم به دلیل بدعهدی آمریکایی ها و ســابقه بد آنها را نپذیرفتیم. 
حاجی بابایی تصریح کرد: جمهوری اســلامی ایــران همواره به دنبال صلح، ثبات، 
امنیت و توسعه پایدار در منطقه است، البته آنها تهدیداتی می کنند اما ما یک ضرب 
المثلی داریم که کسی که می خواهد دزدی کند، بوق نمی زند بنابراین ما معتقدیم 
که آمریکا به دنبال جنگ در منطقه نیست و با تبلیغات می خواهد برخی کشورها 
را مرعوب کرده و از برخی کشــورها باج بگیرد و عده ای را تحت فشــار سیاسی و 
اقتصادی قرار دهد. وی گفت: کشورهای منطقه می دانند که آمریکا بدلیل سابقه بد 
تاریخی، قابل اعتماد نیست اما به هر دلیلی مسامحه می کنند تا از شر آنها خلاص 
شوند، قطعاً کشورهای منطقه باید یک ید واحده باشند و با وجود اختلاف نظر جزئی 
در برخی حوزه ها، باید یکدیگر را کمک کنند و منافع منطقه را مد نظر قرار دهند.

وی ادامه داد: این نکته بســیار قابل توجه است که همه کشورهای منطقه در یک 
ظرف و در یک راســتا قرار دارند و از یک جوی آب می خورند، حال اگر هر آسیبی 
وارد شود به همه وارد خواهد شد. کشورهای منطقه نباید اجازه دهند که برخی در 

خانه ما بیایند، جنگ راه انداخته و سپس خانه خود را آباد کند.

فرمانده نیروی زمینی ارتش:

پایگاه های پهپادی گسترده ای را دراقصی 
نقاط کشور تقویت و تجهیز کرده ایم

فرمانده نیــروی زمینی ارتش، گفت: 
پروژه انسداد نوار مرزی شرق کشور، 
لبه  به صورت کامــلًا هوشــمند، در 
فناوری، پاســخگو به نیازهای دفاعی 
امنیتی و ایجادکننــده امنیت پایدار 
در کشور است.به گزارش ایسنا به نقل 
از روابط عمومی ارتش، امیر ســرتیپ 
کیومرث حیدری فرمانده نیرو زمینی 
ارتش، در بیستمین همایش سراسری 

فرماندهان یگان های عمده نیروی زمینی ارتش که در ســتاد این نیرو برگزار شد، 
اظهار کرد: با اهتمام به گســتردگی ســازمانی و پراکندگی یگان های تابعه نیروی 
زمینی ارتش در سراســر کشور، این نیرو با چشمانی باز به رصد مرزها و تهدیدات 
فرامرزی پرداخته و بحمدلله با به کارگیری تسلیحات روزآمد و پیشرفته با قابلیت های 
دورزنی، دقیق زنی، هوشــمندی و شــبکه محوری، هرگونه تهدید و توطئه ای علیه 
تمامیت و امنیت کشور را با تمام توان دفع و مرتفع کرده است.امیر سرتیپ حیدری 
با اشــاره به هدف از برگزاری همایش  فرماندهــان یگان های عمده نیروی زمینی 
ارتش، تأکید کرد: بــا گردهم آوردن سلســله مراتب و فرماندهان یگان های عمده 
نیروی زمینی محوری، کوشــش شد تا موضوعات مختلف دفاعی را مورد بررسی و 
کارشناسی نخبگان نظامی ارتش قرار دهیم که از جمله آن ها، می توان به هماهنگی 
و برنامه ریزی، برای آموزش و ارتقای مهارت کارکنان و بهره گیری از تســلیحات و 
تجهیزات جدیدی که هم اینک در اختیار نزاجا قرار دارد، اشاره کرد.فرمانده نیروی 
زمینی ارتش  با اشاره به آخرین پیشرفت ها در پروژه انسداد نوار مرزی شرق کشور، 
تصریح کرد: هم اکنون نیروی زمینی ارتش ده تیپ را در نواحی مرزی مستقر کرده 
است که کارویژه یگان های مستقر در مناطق مرزی شرق کشور، معطوف بر پیشبرد 
پروژه انسداد مرزی است که تاکنون نزدیک به 7۰ کیلومتر ازاین پروژه با موفقیت 
کامل انجام شــده اســت.وی ادامه داد: این پروژه به صورت کاملًا هوشمند، در لبه 
فناوری، پاســخگو به نیازهای دفاعی امنیتی و ایجادکننده امنیت پایدار در کشور 
اســت. ضمن آن که باید با اطمینان خاطر به این موضوع اشاره شود که با توجه به 
توان بالای فنی و مهندســی نیروی زمینی ارتش، این پروژه هم اینک با ســرعت و 
کیفیتی مطلوب، در حال پیگیری و انجام است.امیر سرتیپ حیدری به برنامه ریزی 
نزاجا باهدف احداث و توسعه پایگاه های پهپادی اشاره و اظهار کرد: پهپادها از جمله 
تســلیحات بی نظیر و تأثیرگذار در نبردهای احتمالی آینده است که نیروی زمینی 
ارتش به  یاری خداوند متعال توانســته اســت درتولید انواع سامانه های پهپادی و 
ریزپرنده ها، ورود پیدا کرده و امروز به عنوان بخشی از بدنه نیروهای مسلح به وزارت 
دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح، در تولید و توسعه پهپادها به ایفای نقش بپردازد.

وی با اشــاره به گســتردگی پایگاه های پهپادی در کشور، خاطرنشان کرد: نیروی 
زمینی محوری، پایگاه های پهپادی گســترده ای را دراقصی نقاط کشور ازجمله در 
مرزها دایر، تقویت و تجهیز کرده اســت و امروز با امکانات تولیدی موجود در این 
نیرو، درحال تولید پهپادهایی هستیم که قادر به پاسخ گویی به ابعاد مختلف نیازهای 
عملیاتی نزاجا باشــند.فرمانده نیروی زمینی ارتش با اشــاره به درپیش بودن روز 
ارتش و نیروی زمینی قهرمان، خاطرنشان کرد: همت و تلاش پیوسته و شبانه روزی 
نیــروی زمینی ارتش بر این امر معطوف اســت که از تجهیزات و تســلیحاتی که 
ارمغان آور امنیت پایدار باشــد، رونمایی و آن ها را به این نیرو الحاق کند. به همین 
سبب در روز ۲9 فروردین ماه سال جاری، ملت ایران اسلامی شاهد آن خواهند بود 

که فرزندانشان در نزاجا لحظه ای در انجام وظایف خود کوتاهی و درنگ نکرده اند.

سبحانی فر پاسخ داد

ایران و آمریکا در عمان؛ آیا توافقی 
برد-برد در راه است؟

یک عضو حزب اعتدال و توسعه، تاکید کرد: 
اگر آمریکا از زیاده خواهی دســت برداشته 
و نیــت اصلــی را بر یــک توافــق برد-برد 
قرار دهد، جای امیدواری اســت که فضای 
مذاکرات غیرمســتقیم در عمان به گونه ای 
پیش برود که برای دو کشــور مفید باشــد. 
رمضانعلــی ســبحانی فر در گفت وگــو بــا 
ایســنا، با اشــاره به تاثیر آغاز گفت وگوهای 
غیرمســتقیم بین ایران و آمریــکا بر آینده 

روابط دو کشــور، بیان کرد: در هر مقطع زمانی آنچه که برای ما و کشــور مهم اســت، 
حفظ منافع ملی کشــور اســت. حفظ نظام و حفظ منافع ملی در راس امور قرار دارد. 
ما بر اســاس مصالح کشور تصمیمات مقتضی باید بگیریم. در وهله اول اینکه مذاکرات 
بین ایران و آمریکا به شــکل مستقیم یا غیر مستقیم باشد، به منافع و مصالح کشور باز 
می گردد. ایران اکنون بر مذاکرات غیرمستقیم با آمریکا تاکید دارد. به این دلیل که با 
توجه به بدقولی ها و بدعهدی هایی که در گذشته از سوی آمریکا انجام گرفته، اعتماد 
به آمریکا وجود ندارد. آمریکا باید در مذاکرات غیرمستقیم حسن نیت خود را ثابت کند 
وی اظهار کرد: ایران برای مذاکره مستقیم به آمریکا اعتماد ندارد؛ طبیعتا اگر مذاکرات 
غیر مستقیم که در عمان قرار است انجام شود، مقدمه ای برای نشان دادن حسن نیت 
طرف مقابل بوده و نشان دهد که آمریکایی ها به عهد و پیمان خود پایبند هستند؛ یک 
زمینه ای برای مذاکرات مستقیم نیز فراهم خواهد شد. در هر صورت آنچه که امروز به 
صلاح کشــور است و سیاست گذاران کشور بر آن تاکید دارند  مذاکرات غیر مستقیم با 
آمریکا است که ما قدم های اولیه طرف های مقابل به ما اثبات کند که منافع کشور ما 
حفظ می شود.زیاده خواهی آمریکا مهم ترین چالش پیش روی مذاکرات است نماینده 
ادوار مجلس شورای اسلامی، تصریح کرد: طبیعی است که این مذاکرات می تواند تاثیر 
بســزایی در روابط میان دو کشور داشته باشــد. قطعا بر روابط بین المللی و منطقه ای 
نیز  تاثیرگذار خواهد بود. اما اگر قرار باشد که تنها یک سویه بوده و صرفا منافع آمریکا 
در آن دیده شــود، قطعا  نه زمینه ساز مذاکرات مستقیم خواهد بود و نه آثار مثبتی را 
به دنبال خواهد داشــت. از نگاه بنده مهم ترین چالشــی که اکنون در این مسیر وجود 
دارد، زیاده خواهی طرف مقابل است؛ این می تواند بزرگ ترین مانع در مسیر مذاکرات 
باشــد. اگر طرف مقابل بخواهد در امور داخلی ایران مداخله کرده و مسیر زیاده خواهی 
را پیش بگیرد، این بزرگ ترین چالش در مســیر مذاکرات خواهد بود.جمهوری اسلامی 
ایران پای منافع خود خواهد ایستاد وی تاکید کرد: برای غلبه بر این چالش، ما باید بر 
منافع و مصالح کشــور خود پافشــاری کنیم. ایران باید پای منافع خود بایستد تا طرف 
مقابل از زیاده خواهی دســت بردارد. ایران نه خواســته  زیادی دارد و نه اینکه اجازه 
می دهد حق و حقوق ملت ایران ضایع شود. از سوی دیگر ایران اجازه مداخله در امور 
داخلــی خود را به آمریکا نمی دهد. ترامپ امروز ادعا می کند که صلح طلب بوده و به 
دنبال جنگ نیست، امیدواریم ترامپ با این رویکرد دست از زیاده خواهی برداشته و به 
توافقی دســت پیدا کنیم که منافع دو کشور تامین و بین دو کشور اعتماد ایجاد شود. 
آمریکا و ایران می توانند شــریک اقتصادی باشــند سبحانی فر در ادامه با اشاره به نقش 
کشــورهای منطقه، روسیه و چین در پیشــبرد مذاکرات بین ایران و آمریکا، بیان کرد: 
طبیعی است که کشورهای منطقه یک نگاه منطقه ای داشته و یک نگاه به منافع خود 
دارنــد. هر کشــوری در در وهله اول منافع خود را در اولویــت قرار می دهد. ایران هم 
باید بر اســاس نگاه به تعهدات منطقه ای خود گام بردارد و هم باید این نگاه را داشــته 
باشــیم که خدایی نکرده به عنوان یک طعمه و به عنوان یک نردبان از سوی کشورهای 
دیگر مورد اســتفاده قرار نگیریم. طبیعی اســت که هر کشوری منافع کشور خود را در 

اولویت اول قرار می دهد.

وزیر خارجه گفت: مذاکرات غیرمســتقیم، شــیوه مذاکراتی مورد پذیرش ایران است و 
قراری برای تبدیل آن نگذاشــته ایم.به گزاش خبرگزاری مهر، سید عباس عراقچی وزیر 
خارجه که به منظور دیدار با مقام های الجزایر وارد پایتخت این کشور شده بود در جمع 
خبرنگاران، درباره اهداف و اهمیت این سفر گفت: روابط ایران و الجزایر روابطی قدیمی و 
مستحکم است که ریشه های عمیقی دارد. دوستی بین این دو کشور سابقه بسیار زیادی 
دارد و دوســتان ما در الجزایر در مقاطع تاریخی مهم همواره در کنار جمهوری اسلامی 
ایران بوده اند و گام های مثبتی در راســتای بهبود اوضاع منطقه برداشــته اند. ما مواضع 
مشترکی در خصوص مســائل منطقه داریم، به ویژه مواضع الجزائر در رابطه با فلسطین 
که بســیار محکم و قابل توجه است. وزیر خارجه در ادامه افزود: ما همواره درباره مسائل 
منطقه با یکدیگر مشــورت داشــته ایم. در مواقع مختلف با وزیر محترم خارجه الجزایر یا 
به صورت حضوری دیدار داشــته ام یا تلفنی صحبت کرده ام. همکاری های دوجانبه ما نیز 
در سطح نســبتاً مطلوبی در حال پیشرفت است و طبیعی است که ما به صورت دوره ای 

مشــاوره های خود را ادامه دهیم. سفر من عمدتاً در همین راســتا خواهد بود.مذاکرات 
غیرمســتقیم، شیوه مذاکراتی مورد پذیرش ایران است وزیر خارجه در پاسخ به پرسشی 
پیرامون اخبار منتشر شــده درباره برگزاری مذاکرات غیرمستقیم میان هیأت های عالی 
رتبه جمهوری اســلامی ایران و ایالات متحده آمریکا در عمان گفت: همان طور که اعلام 
شد و دیشــب در توییتی اطلاع رسانی کردم، مذاکرات روز شنبه در عمان برگزار خواهد 
شــد. این مذاکرات به صورت غیرمستقیم انجام خواهد گرفت و ما شیوه دیگری را برای 
مذاکره نمی پذیریم. وزیر خارجه با ارائه توضیحاتی درباره شــکل مذاکرات پیش رو گفت: 
اهمیت شــکل مذاکره، چه مســتقیم و چه غیرمستقیم، به نظر من در درجه اول نیست. 
آنچــه که واقعاً اهمیت دارد، مؤثر بودن یا غیرمؤثر بودن مذاکرات، جدیت طرفین و نیات 
آن ها و اراده آنها در رسیدن به توافق است. در این زمینه، ما شکل مذاکره را تابع مسائل 
مختلفــی می دانیم و به همین دلیل مذاکرات غیرمســتقیم را انتخاب کرده ایم. عراقچی 
افزود: دلیل این انتخاب این اســت که مذاکراتی که آنها به وســیله فشار و تهدید نکات 

خــود را تحمیل کنند، در واقع دیکته کردن اســت و ما به این شــیوه اعتقادی نداریم. 
مذاکره غیرمســتقیم می تواند تضمین کننده یک گفتگوی واقعی و مؤثر باشــد. ما هم به 
این شــیوه پیش خواهیم رفت. وزیر خارجه با اشاره به اینکه این نوع مذاکره چیز عجیب 
و غریبی نیســت، خاطرنشــان کرد: این نوع مذاکره در تاریخ روابط بین الملل بارها اتفاق 
افتاده اســت. کشورهایی هستند که به دلایل تاریخی و سایر دلایل حاضر نیستند با هم 
مذاکره مســتقیم داشته باشند. به عنوان مثال، هم اکنون مذاکرات بین روسیه و اوکراین 
به صورت غیرمستقیم و از طریق آمریکا در حال انجام است؛ زیرا دو طرف به دلایل خاص 
خود حاضر به ملاقات مســتقیم نیســتند و مذاکرات از طریق یک واسطه انجام می شود. 
رئیس دستگاه دیپلماسی ادامه داد: در موضوع میان ما و آمریکا، عمان واسطه است. ما به 
عمان به عنوان واسطه به دلیل سابقه خوبی که وجود داشته، اطمینان داریم و امیدواریم 
با اراده جدی طرف مقابل برای رسیدن به یک راه حل دیپلماتیک مواجه شویم. این هست 
که در مذاکرات مهم است. وزیر خارجه در پاسخ به این پرسش که گفته شده دور نخست 
مذاکرات دو طرف غیرمســتقیم خواهد بود و سپس به مذاکرات مستقیم تبدیل خواهد 
شد، گفت: ما چنین قراری نگذاشتیم. عراقچی درباره محور مذاکرات پیش رو میان ایران 
و آمریکا گفت: در مورد محور مذاکرات، طبیعی است که هر کسی ممکن است گمانه زنی 
یا آرزوهای خود را مطرح کند. آنچه مقامات رژیم صهیونیســتی گفته اند )مدل مذاکراتی 
لیبی(، آرزوهای آن هاســت که هرگز محقق نخواهد شد. ما به دنبال تأمین منافع مردم 
ایران هستیم و برنامه هسته ای ما کاملًا صلح آمیز و مشروع است. قطعنامه ۲۲۳۱ شورای 
امنیت نیز بر مشــروعیت برنامه ما صحه گذاشــته اســت. بنابراین از لحاظ بین المللی 
شــبهه ای به این برنامه وارد نیست. وزیر خارجه در ادامه افزود: در صورتی که سوالات یا 
ابهاماتی وجود داشــته باشد، ما آماده ایم تا روشنگری کنیم. ما به صلح آمیز بودن برنامه 
خود اعتماد داریم و برای اعتمادســازی بیشتر در این باره هم مشکلی نداریم مگر اینکه 
محدودیتی برای ما ایجاد کند و یا مانعی در راستای اهداف ایران باشد. در مقابل اعتماد 
ســازی طبیعی است که تحریم هایی که ناعادلانه به خاطر اتهامات نادرست وارد شده بر 
ایران تحمیل شده باید برداشته شود. توپ در زمین آمریکاست عراقچی خاطرنشان کرد: 
هدف اصلی ما در مذاکرات، احقاق حقوق مردم ایران و رفع تحریم هاست. اگر اراده واقعی 
در طرف مقابل وجود داشــته باشــد، این هدف قابل دســت یابی است و به شیوه آن هم 
ارتباطی ندارد چه مستقیم باشــد و چه غیرمستقیم. در حال حاضر، ترجیح ما برگزاری 
مذاکرات به صورت غیرمســتقیم اســت و هیچ قراری برای تبدیل آن به مستقیم نداریم، 
زیرا مســتقیم را برای اهداف مذاکره مفید نمی دانیم. اگر طرف مقابل اراده لازم و کافی 
را داشــته باشد، توافق قابل حصول است. در نهایت، طبق عبارت معروف "توپ در زمین 
آمریکاست"، اگر طرف مقابل با اراده واقعی به عمان بیاید، حتماً به نتیجه خواهیم رسید.

وزیر خارجه در پاســخ به پرسشــی درباره وجود پیش شرط در مذاکرات پیش رو گفت: 
هیچ پیش شــرطی از نظر ما پذیرفتنی نیست.عراقچی در پایان گفت: طبق اطلاعاتی که 
ما داریم از طرف ایالات متحده، اســتیو ویتکاف حضور خواهد داشت و از طرف ایران هم 

من شرکت خواهم کرد.

هم زمان با روز ملی فناوری هســته ای، رئیس جمهور پیش از ظهر امروز چهارشنبه، ۲۰ 
فروردین، با حضور در سازمان انرژی اتمی ایران، از نمایشگاه دستاوردهای صنعت هسته ای 
کشور بازدید کرد و در جریان آخرین پیشرفت ها و نوآوری های این صنعت راهبردی قرار 
گرفت.به گزارش ایسنا، پزشکیان در این بازدید که با همراهی  دکتر اسلامی رئیس سازمان 
انرژی اتمی و جمعی از  مســئولان ارشد این سازمان انجام شد، از تازه ترین دستاوردهای 
متخصصان ایرانی در حوزه های مختلف فناوری هسته ای، از جمله چرخه سوخت، انرژی و 
برق، تولید آب ســنگین و مشتقات آن، رادیوداروها، فناوری پلاسما، کاربرد پرتوها و دیگر 
فناوری های نوین در این عرصه مطلع شد.نمایشگاه دستاوردهای صنعت هسته ای در سه 
بخش اصلی برگزار شــده است:نخست، بخش »مرور چرخه سوخت هسته ای« که شامل 
غرفه هایی در حوزه ژئوفیزیک هوابرد، پروژه های اکتشافی و عملیاتی معادن اورانیوم، تولید 
کیک زرد، فرآوری اورانیوم، تولید قرص و مجتمع ســوخت و همچنین فرآیند غنی سازی 
است.بخش دوم "انرژی"، به معرفی پروژه های مرتبط با نیروگاه های اتمی اختصاص دارد 

که شامل روند پیشرفت ساخت واحدهای ۲ و ۳ نیروگاه اتمی بوشهر و گزارش میزان تولید 
برق واحد یکم نیروگاه بوشــهر ،گزارش احداث نیروگاه اتمی کارون، بومی ســازی ساخت 
رآکتورهای قدرت و تحقیقاتی و نیز طراحی و تولید قطعات یدکی مورد نیاز نیروگاه بوشهر 
می شــود.در بخش سوم که به "کاربردهای صنعت هسته ای" اختصاص دارد، فناوری ها و 
محصولات متنوعی از جمله تولید آب ســنگین و ترکیبات دوتریم، ســاخت رادیوداروها، 
تجهیزات اندازه گیری  هســته ای، توســعه فناوری پلاســما، کاربرد پرتوها در پزشکی و 
کشــاورزی، پرتو دهی خون، تولید شتاب دهنده های صنعتی و فناوری های نوین همچون 
کوانتوم و فناوری های کوانتومی معرفی شده اند. همچنین در این بخش طراحی و ساخت 
انواع لیزرهای صنعتی و پزشکی نیز به نمایش گذاشته شده است.رئیس جمهور در جریان 
این بازدید حدود یک ســاعته، از تمامی غرفه ها دیدن کرد و در گفتگو با کارشناســان و 
متخصصان صنعت هســته ای، در جریان آخرین تحولات و اقدامات صورت  گرفته در این 

حوزه قرار گرفت.

تجمع مردم تهران در محکومیت 
جنایات اخیر رژیم صهیونیستی

تجمع مردم تهران در محکومیت جنایات وحشــیانه اخیر رژیم صهیونیستی و در حمایت 
مردم مظلوم غزه در میدان فلسطین با شعار »بیا فلسطین«، برگزار شد.به گزارش خبرنگار 
مهر، تجمع مردم تهران در محکومیت جنایات وحشــیانه اخیر رژیم صهیونیســتی و در 
حمایت مردم مظلوم غزه در میدان فلســطین با شعار »بیا فلسطین«، برگزار شد.در این 
تجمع اقشــار مختلف مردم، از گروه های ســنی گوناگون از دانشجویان و دانش آموزان و 
بســیجیان گرفته تا کسبه و مردم عادی، در حمایت از مردم غزه و فلسطین و محکومیت 
جنایات رژیم اشــغالگر صهیونیستی در این تجمع حاضر شــدند.قابل توجه است بعد از 
نقض آتش بس توســط رژیم صهیونیستی، حملات وحشــیانه این رژیم علیه مردم غزه 

و به خصوص زنان، کودکان و حتی خبرنگاران تشــدید شده است.تجمع مردم تهران در 
محکومیت جنایات اخیر رژیم صهیونیستی در این اجتماع مردمی، شرکت کنندگان با در 
دســت داشتن پرچم های کشورمان، همچنین پرچم فلسطین و مقاومت ضمن سر دادن 
شعارهای مرگ بر اسرائیل حمایت قاطع خود را از مردم مظلوم غزه ابراز داشتند. در عین 
حال تصاویر شــهدای مقاومت از جمله حاج قاسم سلیمانی، اسماعیل هنیه، سید حسن 

نصرالله و عماد مغنیه دور تا دور میدان فلسطین به نمایش درآمده است.

در مراسم گرامیداشت روز ملی فناوری هسته ای از ۶ دستاورد جدید هسته ای 
در حوزه بهداشت، درمان و رادیودارو رونمایی شد.به گزارش ایسنا، این مراسم 
صبح امروز چهارشنبه ۲۰ فروردین با حضور »مسعود پزشکیان«، رئیس جمهور و 
»محمد اسلامی« رئیس سازمان انرژی اتمی در محل سازمان انرژی اتمی برگزار 
شد. محمد اسلامی رئیس سازمان انرژی اتمی در این مراسم با اشاره به نقش 
فناوری هسته ای در عرصه صنعت در بخشی از صحبت های خود گفت: امروز 
وارد فاز سوم توسعه صنعت هسته ای می شویم که فازی طلایی، قدرت ساز و 

اقتدارآفرین است.

رئیس مجلس گفت: هنوز لایحه برنامه ۲۵ ساله همکاری با روسیه به مجلس ارائه نشده و دولت این لایحه را سریع تر ارسال 
کند تا خارج از نوبت بررسی شود.به گزارش خبرنگار مهر، محمدرضا صباغیان در جلسه علنی امروز )چهارشنبه ۲۰ فروردین 
ماه( صحن مجلس طی اخطار قانون اساسی، گفت: ما قراردادی با روسیه امضا کردیم که روز گذشته اعلام شد این قرارداد 
در مجلس دومای روسیه به تصویب رسیده است.وی ادامه داد: با وجود این، ما نمایندگان مجلس شورای اسلامی هنوز از این 
قرارداد خبر نداریم، در حالی که طبق قانون اساسی این قرارداد پس از امضا باید به صحن مجلس بیاید تا بررسی شود. ما باید 
بدانیم که مفاد این قرارداد چیست.نماینده مردم بافق و مهریز در مجلس شورای اسلامی تصریح کرد: نمایندگان مجلس باید 
حتماً درباره هرگونه قرارداد خارجی نظر دهند، اما متاسفانه قرارداد همکاری ایران و روسیه تاکنون به مجلس نیامده است.

محمدباقر قالیباف در پاسخ به این اخطار، گفت: بر اساس اصل 77 باید همه مقاوله نامه ها، قراردادها و معاهده های بین المللی به صحن مجلس بیاید، اما درباره برنامه ۲۵ ساله با روسیه 
هنوز لایحه مربوطه به مجلس نیامده است. دولت زودتر این لایحه را ارسال کند تا ما خارج از نوبت به آن رسیدگی کنیم.

رونمایی از ۶ دستاورد جدید 
هسته ای

قالیباف: لایحه موافقتنامه ایران و روسیه هرچه سریع تر به مجلس 
ارسال شود

همزمان با روز ملی فناوری هسته ای انجام شد

بازدید پزشکیان از نمایشگاه دستاوردهای صنعت هسته ای کشور
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گزیده خبرگزیده خبر سرپرست سازمان امور عشایر خواستار شد

ضرورت اصلاح قوانین عشایری و افزایش حمایت ها در برنامه هفتم توسعه

برق به ۵۸۹۰۷ روستا رسید

سرپرســت ســازمان امور عشــایر ایران با انتقاد از قوانین قدیمی و ناکارآمد در حوزه 
عشــایر، خواستار به روزرســانی مقررات برای بهبود زندگی عشایر شد. وی همچنین با 
تأکید بر نقش حیاتی عشایر در تأمین امنیت غذایی کشور، از کم توجهی به این جامعه 
در برنامه هفتم توســعه انتقاد کرد و خواستار حمایت های بیشتر شد. به گزارش ایسنا، 
جامعه عشــایری ایران یکی از ارکان مهم تولید و تأمین امنیت غذایی کشــور به شمار 
می رود. با این حال، قوانین حاکم بر زندگی و فعالیت های اقتصادی این قشــر، همچنان 
بر پایه مصوبات قدیمی استوار است که بسیاری از آن ها با نیازهای روز همخوانی ندارند 

و مانعی برای توســعه و بهره وری بیشتر شده اند. جهانبخش میرزاوند، سرپرست سازمان 
امور عشــایر ایران، در گفت وگویی با ایسنا به این چالش ها پرداخته و بر ضرورت اصلاح 
قوانین عشایری برای تســهیل خدمات رسانی و افزایش بهره وری تأکید کرده است. وی 
همچنین با انتقاد از کم رنگ بودن جایگاه عشایر در برنامه هفتم توسعه، خواستار توجه 
ویژه به این جامعه مستقل و تأثیرگذار شد. در ادامه، مشروح این گفت وگو را می خوانید. 
ضرورت به روزرســانی قوانین عشایر برای توسعه و بهره وری بیشتر جهانبخش میرزاوند، 
سرپرست سازمان امور عشایر ایران، در گفت وگو با ایسنا، با اشاره به قدیمی بودن قوانین 

حوزه عشایری اظهار کرد: ۶۰ تا ۷۰ درصد این قوانین مربوط به دهه های گذشته است و 
بر مبنای کار کارشناسی تدوین نشده اند. حدود ۶۰ تا ۷۰ سال پیش، مراتع و مکان هایی 
که متعلق به جامعه عشایری بود، به صورت ناگهانی ملی اعلام شد، درحالی که این اراضی 
طبق موازین شرعی، ملک شخصی عشــایر محسوب می شد. در دوران حکومت پهلوی 
اول و دوم، نگاه ســلبی به جامعه عشایری وجود داشت، اما پس از انقلاب اسلامی، این 
دیدگاه تغییر کرده و نگاه به عشایر، نگاه توسعه گرایانه و خدمت رسانی است. وی افزود: 
امام خمینی )ره( جامعه عشــایری را ذخایر انقلاب خوانده اند. بنابراین، قوانین گذشته 
که بر اساس نگاه سلبی تنظیم شده بودند، نمی توانند پاسخگوی نیازهای کنونی باشند. 
برخی از این قوانین دســت وپاگیر هستند و باید به روزرســانی شوند تا خدمات رسانی، 
تولید، افزایش بهره وری و اقتصادی شدن زندگی عشایر تسهیل شود. میرزاوند از تشکیل 
کارگــروه تنقیح قوانین در ســازمان امور عشــایر خبر داد و گفــت: این کارگروه 
مأموریت دارد قوانین مربوط به جامعه عشــایری را بررســی، کارشناسی و اصلاح 
کنــد تا از طریق دولت و مجلس به روز شــوند. وابســتگی کم عشــایر به واردات 
نهاده های دامی سرپرســت ســازمان امور عشــایر ایران درباره تأمین نیازهای دام 
عشــایر تصریح کرد: عشــایر عمدتاً از مراتع داخلی برای تأمین علوفه دام استفاده 
می کننــد و تنهــا درصد کمی از نیازهــای خود را از طریق نهاده های کشــاورزی 
تأمین می کنند. وابســتگی عشــایر به واردات در این حوزه بســیار اندک اســت.

کم توجهی به جامعه عشــایری در برنامه هفتم توسعه میرزاوند با انتقاد از کم رنگ 
بــودن نام عشــایر در برنامه هفتم توســعه اظهار کــرد: در این برنامــه تنها یک 
بار به عشــایر اشــاره شده است. این مســئله باعث می شود که عشــایر از مزایا و 
امتیازات برنامه توســعه ای بهره مند نشــوند.وی ادامه داد: جامعه عشــایری قابل 
انحلال یا ادغام در جامعه روســتایی و شهری نیست. برای تدوین برنامه های پایدار 
و اثربخش، باید این ســه جامعه به عنوان جوامع مستقل ایران به رسمیت شناخته 
شوند. در غیر این صورت، هر برنامه ای که بدون رعایت الزامات و مختصات جامعه 
عشایری تدوین شــود، محکوم به شکست خواهد بود. سهم ۲۵ درصدی عشایر در 
تأمین گوشــت کشور سرپرست سازمان امور عشــایر ایران با اشاره به نقش عشایر 
در امنیت غذایی کشــور گفت: جامعه عشــایری حداقل ۲۵ درصد گوشــت کشور 
را تأمین می کند. علاوه بر این، ســهم قابل توجهــی در تولید لبنیات دارد و بخش 
مهمــی از نیاز صنعت لبنیات کشــور را تأمین می کنــد. وی در پایان تأکید کرد: 
نقــش جامعه عشــایری در امنیت غذایی کشــور غیرقابل انکار اســت و باید برای 

حمایت از ایــن جامعه، برنامه ریزی دقیق تری صورت گیرد.

با برق رسانی به ۱۱۸ روستای جدید در سال ۱۴۰۳، تعداد روستاهای دارای برق در کشور 
به ۵۸ هزار و ۹۰۷ مورد رســید. همچنین در ادامه روند توســعه عدالت انرژی، ۲۸ هزار و 
۵۰۰ خانوار عشایری نیز از نعمت برق برخوردار شده اند که از این میان، برق ۷۵۰۰ خانوار 
از طریق ســامانه های خورشــیدی قابل حمل تأمین شده است.به گزارش ایسنا، با گذشت 
بیش از چهار دهه از آغاز برنامه های توســعه ای در کشــور، روند برق رسانی به روستاها و 
مناطق دورافتاده همچنان با جدیت دنبال می شــود. در سال های اخیر، تحرک تازه ای در 
این حوزه شکل گرفته که هدف آن نه تنها تأمین برق برای روستاهای فاقد دسترسی، بلکه 
به روزرسانی، بهسازی و مقاوم سازی شبکه های موجود است.این اقدامات که از سال ۱۴۰۰ 
وارد مرحله ای تازه شده، شامل پروژه های متنوعی از جمله برق رسانی به خانوارهای عشایری 
با استفاده از ســامانه های خورشیدی قابل حمل، توسعه شبکه توزیع و انتقال، جابه جایی 
شــبکه از معابر و اصلاح افت ولتاژ در نقاط مختلف کشــور است. به نظر می رسد صنعت 
برق، با تمرکز بر کاهش تلفات انرژی و افزایش تاب آوری شبکه در برابر مخاطرات طبیعی، 
در مســیر ایجاد زیرســاخت هایی پایدار در مناطق کمتر توسعه یافته گام برداشته است.بر 
اساس اعلام مصطفی رجبی مشهدی - سخنگوی صنعت برق از سال ۱۴۰۰ تاکنون بیش 
از ۱۵ هزار میلیارد تومان برای توســعه و احداث شبکه برق روستایی سرمایه گذاری شده 
اســت. این برنامه ها ابعاد مختلفی را از برق رســانی به روستاهای فاقد برق و عشایر کوچ رو 
گرفته تا کاهش تلفات شــبکه، رفع افت ولتاژ و مقاوم سازی در برابر حوادث طبیعی در بر 
گرفته اند.در همین چارچوب، برق رسانی به ۱۱۸ روستا در سال ۱۴۰۳ انجام شده و شمار 
روســتاهای دارای برق به ۵۸ هزار و ۹۰۷ روســتا رسیده است. در حوزه عشایری نیز، ۲۸ 
هزار و ۵۰۰ خانوار به شــبکه برق متصل شــده اند؛ بخشی از این خانوارها – حدود ۷۵۰۰ 

مورد – از طریق ســامانه های قابل حمل خورشیدی در سال گذشته برق دار شده اند.
بهســازی شبکه ها نیز ســهم مهمی از این تحولات را به خود اختصاص داده است. 
از ســال ۱۴۰۰ تا کنون، شبکه برق ۲۱ هزار و ۸۰۰ روســتا بهسازی شده و تنها 
در ســال جاری این عدد به ۵ هزار روســتا رسیده است. در همین بازه، ۲۰۵ هزار 
اصله پایه برق جابه جا یا مقاوم ســازی شده، ۳۴ هزار کیلومتر شبکه برق روستایی 
اصلاح، ۱۸۷ هزار دســتگاه روشــنایی معابر نصب و ۷۸۷۶ ترانسفورماتور جدید به 
شــبکه افزوده شــده اند.همچنین، ۵۶۰ میلیارد تومان بــرای تولید و خرید برق و 
بهســازی شــبکه ها در جزایر جنوبی کشــور و ۴۰۰ میلیارد تومان برای توسعه و 
ارتقاء شــبکه فوق توزیع و انتقال در مناطق روســتایی هزینه شده است.این اعداد، 
در ظاهر تنها گزارش یک ســرمایه گذاری هســتند؛ اما در واقع، نشانه های روشن 
یــک سیاســت گذاری بلندمدت اند که تلاش دارد فاصله ی زیرســاختی میان نقاط 
شــهری و روســتایی را کاهش داده و پایداری شبکه برق کشــور را از پایه تقویت 
کند.بررســی ها نشــان می دهد این رونــد در مناطق جنوب کشــور، به ویژه جزایر 
اســتراتژیک، با توجه ویژه ای دنبال می شود و سرمایه گذاری های جداگانه ای برای 
توسعه و به روزرســانی نیروگاه ها و شــبکه ها در این مناطق اختصاص یافته است.

نقش توســعه زیرســاخت برق در بهبــود کیفیت زندگی، رشــد اقتصادی محلی و 
پایداری ســکونت در روستاها، موضوعی اســت که کارشناسان حوزه انرژی نیز بر 
آن تأکید دارند. حالا این پرســش مطرح اســت که با تداوم چنین سیاســت هایی، 
چشــم انداز صنعت برق در مناطق روســتایی تا چه اندازه می تواند به عدالت انرژی 

نزدیک تر شود؟ در کشور 

رئیس کمیسیون توسعه صادرات غیرنفتی اتاق بازرگانی استان:

خراسان رضوی با برخورداری 
از پتانسیل های بالا می تواند به 

قطب صادراتی تبدیل شود

ایسنا/خراســان رضوی رئیس کمیسیون توسعه صادرات غیرنفتی اتاق بازرگانی، صنایع، 
معادن و کشــاورزی خراسان رضوی گفت: خراسان رضوی با برخورداری از معادن غنی، 
ظرفیت های ریلی مناســب برای اتصال به کشورهای CIS و پتانسیل های بالا در صادرات 
به کشورهای منطقه اوراسیا، می تواند به قطب صادراتی تبدیل شود.حسین محمدیان در 
گفت و گو با ایسنا، با اشاره به جلسه گفتمان بخش خصوصی با معاون اول رئیس  جمهور 
در مشــهد، اظهار کرد: دولت عزم خود را برای تحقق شعار سال جزم کرده است که در 
این جلســه  بر اهمیت حضور بخش خصوصی و اســتفاده از ظرفیت های استان خراسان 
رضوی تأکید شد. وی ادامه داد: در چند سال اخیر، متأسفانه وضعیت اقتصادی و تولیدی 
استان مناسب نبوده و واحدهای تولیدی جدیدی شکل نگرفته اند. در این جلسه پیشنهاد 
شــد که از طریق اســتانداری و با اختیارات ویژه، اقدامات مؤثری برای بهره برداری از 
مزیت های اســتان در حوزه هایی مانند زنجیره فولاد، گردشگری، مس و سایر بخش های 
صادرات محور انجام شود.رئیس کمیسیون توســعه صادرات غیرنفتی اتاق مشهد اظهار 
کرد: با توجه به موقعیت خاص اســتان خراســان رضوی و هم مرزی با کشورهایی مانند 
افغانســتان و نزدیکی به پاکستان با تأکید بر آسیای  میانه، می توانیم سرمایه گذاری های 
هدفمند در راســتای تولید صادرات محور داشته باشــیم که امیدواریم دولت نیز در این 
مسیر همراهی کند.خراســان رضوی با برخورداری از پتانسیل های بالا می تواند به قطب 
صادراتی بدل شودمحمدیان در خصوص محورهای مهم مطرح شده توسط بخش خصوصی 
در این جلســه گفت: یکی از مسائل کلیدی، ضعف زیرساخت های صادراتی بوده که از 
جمله آنها می توان به زیرســاخت های مرزی مثل پایانه دوغارون اشاره کرد که نیازمند 
تقویت جدی است. همچنین موضوع توسعه صادرات ریالی به افغانستان مورد توجه قرار 
گرفت؛ چراکه تحریم ها و محدودیت های بانکی همکاری مالی مستقیم را با مشکل مواجه 
کرده است.وی افزود: با پیوستن ایران به پیمان های منطقه ای و کاهش تعرفه ها برای بیش 
از ۱۰۰۰ قلــم کالا، باید تلاش کنیم محصولات با کیفیت، ســاده و قابل صادرات تولید 
کنیم.محمدیان تصریح کرد: اکنون بخش عمــده ای از تولید ما در واحدهای کوچک و 
خُرد صورت می گیرد. باید در کنار حفظ ایــن واحدها، واحدهای بزرگ صادرات محور 
نیز شــکل بگیرد. اتاق بازرگانی برنامه هایی در این زمینــه دارد و به زودی اولویت های 
اســتان برای جذب ســرمایه گذار را اعلام خواهد کرد.محمدیان خاطرنشان کرد: اتاق 
بازرگانی مأمن خبرگان اقتصادی کشــور اســت و باید نقش خود را در سیاست گذاری 
اقتصادی ایفا کند. در استان خراســان، حوزه هایی مانند گردشگری سلامت، کشاورزی 
)زعفران و پســته( و معادن می توانند به پیشران توسعه بدل شوند که باید از این فرصت 
به درستی استفاده کنیم.در نشست هم اندیشی فعالان اقتصادی خراسان رضوی با معاون 
اول رئیس جمهور چالش ها و موضوعات مختلفی از سوی بخش خصوصی بررسی شد که 
در ابتدا، محمدرضا توکلی زاده، رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی خراسان 
رضوی به چالش هایی پیرامون بحران آب، عدم تناسب زیرساخت های مناسب گردشگری 
و حمل ونقل استان پرداخت و بر لزوم حمایت  دولت از سرمایه گذاران کوچک و متوسط 
تأکید کرد. در ادامه این نشســت، غلامحسین شافعی، رئیس پیشین اتاق ایران، پیشنهاد 
تشکیل یک ســازمان فراقوه ای برای اقتصاد کشور، مشابه شــورای عالی امنیت ملی را 
مطرح کرد. همچنین، غلامرضا نازپرور، رئیس کمیســیون معدن اتاق بازرگانی خراسان 
رضوی با اشاره به جایگاه ممتاز استان در حوزه معادن، خواستار تفویض اختیارات بیشتر 
در حوزه معدن به اســتان شــد و همچنین بر احیای کمیته قیمت گذاری گوهرسنگ ها، 
اصلاح بخشنامه های صادراتی و تشکیل وزارت معادن تأکید کرد.احمد سلحشور، رئیس 
کمیسیون کشاورزی اتاق بازرگانی خراسان رضوی، در نشست اخیر به چالش های جدی 
بخش کشاورزی استان اشــاره کرد و از بحران هایی مانند کمبود آب و انرژی، نوسانات 
ارزی، قیمت گذاری دســتوری، تأمین نهاده های دامی و تغییرات اقلیمی به ویژه در مناطق 

شمالی و دشت مشهد نام برد.

مدیرکل امور تنظیم بازار سازمان تعزیرات حکومتی:

قیمت و کیفیت نان رها شده است، 
اجاره دادن نانوایی  پای دلالان را به 

این صنف باز کرده است

مدیرکل امور تنظیم بازار سازمان تعزیرات حکومتی گفت: اجاره دادن نانوایی ها پای دلالان 
را به این صنف باز کرده که این موضوع تخلف عرضه خارج از شــبکه آرد را به دنبال دارد.

به گزارش ایســنا به نقل از سازمان تعزیرات حکومتی، گلایه مردم از کیفیت و قیمت نان 
گویای آن اســت که مصرف کنندگان از وضعیت کنونی راضی نیســتند.داریوش جودکی 
مدیرکل امور تنظیم بازار سازمان تعزیرات حکومتی در جلسه ای که به منظور بررسی قیمت 
وکیفیت نان برگزار شــد، گفت: ارائه راهکارهای مناسب برای واقعی کردن قیمت و بهبود 
کیفیت نان هدف اصلی سازمان تعزیرات حکومتی  است. مدیرکل امور تنظیم بازار سازمان 
تعزیرات حکومتی افزود: نان در ســفره مردم نقش پر رنگی دارد که متاســفانه این روزها 
قیمت و کیفیت آن رها شده و با چالش های زیادی روبرو است. وی با بیان اینکه قیمت نان 
واقعی نیست، گفت: گرانفروشی نان از سوی نانوایان زیاده خواهی و تخلف محسوب می شود 
و ســازمان تعزیرات حکومتی با متخلفان این صنف برخورد قاطع خواهد کرد. جودکی به 
تخلفات نانوایی های ســنگک هم  اشاره کرد و افزود: برخی از نانوایان از پخت نان معمولی 
به دلیل حاشــیه سود کمتر، شانه خالی کرده اند واز طرفی با اضافه کردن مقداری افزودنی 
بدون درخواســت و رضایت مشتری نان را گران می فروشــند که این خود تخلف آشکار 
محسوب می شود.مدیرکل امور تنظیم بازار سازمان تعزیرات حکومتی به معضل اجاره دادن 
نانوایی ها هم اشــاره کرد و گفت: اجاره دادن نانوایی ها پای دلالان را به این صنف باز کرده 
که این  موضوع تخلف عرضه خارج از شــبکه آرد را به دنبال دارد.در این جلســه مدیرکل 
هماهنگی امور گشــت های مشترک و نظارت بر بازار ســازمان تعزیرات حکومتی، روسای 

اتحادیه نانوایی های سنگک و سنتی و نمایندگان اتاق اصناف ایران  حضور داشتند.

سخاوت آسمان نتوانست کام تشنه 
»کمال صالح« و »الغدیر« را سیراب 

کند
ایســنا/مرکزی مدیرعامل شرکت سهامی آب منطقه ای مرکزی گفت: بارش های اخیر نتوانست 
میزان دبی ورودی آب به سدهای کمال صالح شازند و الغدیر ساوه را افزایش داده و کام تشنه این 
دو سد شاخص استان مرکزی را سیراب کند.حسین اسدی در گفت وگو با ایسنا، با اشاره به بارش 
نزولات آســمانی در هفته های اخیر در استان اظهار کرد: براساس رصد و پایش آخرین وضعیت 
میزان بارندگی و بررســی احجام ســد کمال صالح شازند و سد الغدیر ساوه، متاسفانه همچنان 
شرایط ذخیره سازی آب در این دو سد بحرانی بوده و تشنه تر از همیشه هستند.وی با اشاره به 
حجم ۹۵ میلیون متر مکعبی ســد کمال صالح شازند گفت: با وجود بارش های مطلوبی که در 
حوضه آبریز این سد اتفاق افتاده است، اما تنها ۱۶.۶ میلیون متر مکعب معادل ۱۷ درصد حجم 

ســد، آب در پشت سد وجود دارد و ۸۳ درصد حجم آن خالی است که بیانگر وضعیت بحرانی 
منابع آبی ذخیره شده در دریاچه این سد است.وی گفت: در سال گذشته حجم آب ذخیره شده 
در سدکمال صالح حدود ۲۶ میلیون متر مکعب بود در حالیکه امسال به ۱۶.۶ میلیون متر مکعب 
کاهش یافته که از این میزان ۱۰ میلیون متر مکعب، آب مرده و غیرقابل برنامه ریزی است و تنها 
۶.۶ میلیون متر مکعب قابل برنامه ریزی بوده و صرفا پاسخگوی نیاز بخشی از مصارف شرب ۷۰ 
روز آینده کلانشهر اراک خواهد بود.اسدی در خصوص تامین بخشی از مصارف شرب شهر ساوه 
از طریق منابع آبی سدالغدیر این شهرستان گفت: از مجموع ۲۷۷ میلیون متر مکعب حجم سد 
الغدیر در حال حاضر ۲۵.۲ میلیون متر مکعب آب در دریاچه این سد وجود دارد، این در حالی 
اســت که میزان آب ذخیره شده سال گذشته در این سد ۲۷ میلیون متر مکعب بوده است.وی 
افزود: از ۲۵.۲ میلیون متر مکعب آب موجود در دریاچه سدالغدیر ساوه حدودا ۱۶ میلیون متر 
مکعب، حجم مرده و غیرقابل برنامه ریزی است و تنها ۹.۲ میلیون متر مکعب آن حجم آب قابل 
برنامه ریزی است.مدیر عامل شرکت آب منطقه ای مرکزی با اشاره به بحرانی بودن وضعیت آب 
ذخیره شــده در سدهای کمال صالح و الغدیر که وظیفه تامین بخشی از نیاز شرب شهروندان 
اراک و ســاوه را عهده دار هستند، گفت: از شــهروندان این دو شهرستان درخواست می شود با 
مصرف بهینه آب و رعایت الگوی مصرف، همکاری لازم را بعمل آورند تا بتوان از تابستان سخت 

امسال عبور کرده و شرایط به گونه ای رقم نخورد که کار به جیره بندی آب بکشد.وی از کشاورزان 
خواست تا برابر با احجام و ساعت کارکرد مندرج در پروانه های صادره چاه های کشاورزی اقدام به 
برداشت آب جهت مصارف بخش کشاورزی کنند و بر اساس ساعت کارکردها برنامه ریزی لازم 
را جهت آبیاری به عمل آورند و گفت: بهره گیری از شیوه های نوین آبیاری، تغییر الگوی کشت و 
پرهیز از آبیاری سنتی در بخش کشاورزی با توجه به تنش آبی موجود، ضرورت دوچندان دارد.

اســدی تصریح کرد: در حوزه صنعتی نیز موضوع بازچرخانی پساب که به استناد قانون برنامه 
هفتم توسعه به بخش صنعت ابلاغ شده است به عنوان یک منبع آبی پایدار باید در دستور کار 
مدیران صنایع قرار گیرد.گفتنی است، سد الغدیر ساوه با ۲۶۵ متر طول تاج و حجم ۲۷۷ میلیون 
مترمکعب آب از نوع دو قوســی بتنی است که در سال ۷۲ با هدف تأمین برق و آب کشاورزی 
۲۳ هزار هکتار از اراضی این شهرستان احداث شد.این سد براساس اهداف چند منظوره شامل 
تنظیم آب کشــاورزی، کاهش خطرات سیل، تولید انرژی الکتریکی، اشتغال زایی و ایجاد مراکز 
گردشگری احداث شده است و از ویژگی های مسیر انتقال آب در سد الغدیر این است که آب از 
طریق کانال اصلی به طول حدود ۱۰ کیلومتر به شبکه اصلی آبیاری منتقل می شود.در پی وقوع 
ســیل در فصل بهار ۹۸ و تکمیل شدن تراز آبی سد الغدیر ساوه، این سد در هشتم اردیبهشت 
ماه همان ســال پس از ۲۲ سال، ســرریز کرد. سد کمال صالح شازند نیز در جنوبی ترین نقطه 

شهرستان شازند با ظرفیت و حجم ۹۵ میلیون مترمکعب ساخته شده و در اسفندماه سال ۹۷ 
ســرریز کرد.این سد تاکنون دو مرتبه در فصل بهار سرریز داشته است که این سرریز به سمت 
سد مروک در استان لرستان در ۱۰ کیلومتری سد کمال صالح هدایت می شود. این سد از نوع 
سنگ ریزه ای است، ارتفاع تاج سد به ۱۲ متر و ارتفاع سد به ۸۰ متر می رسد و در ۴۵ کیلومتری 

جنوب شازند و ۷۸ کیلومتری اراک واقع شده است.

ایسنا/خوزســتان فرماندار مسجدســلیمان گفت: صنعت آلومینیوم یک صنعت استراتژیک و خاص است و در صورت توجه به صنایع پایین دستی آن 
می توان بستر و شرایط اشتغال فراوانی در منطقه فراهم کرد.پیمان جهانگیری در گفت و گو با ایسنا اظهار کرد: در جهت تحقق شعار "سرمایه گذاری 
برای تولید" و همچنین در راستای رونق تولید هر آنچه از دست ما بر بیاید کوتاهی نخواهیم کرد.وی افزود: هر موانعی بر سر را تولید باشد باید در کنار 
هم مسیر را برای تولید و اشتغال و توسعه پایدار فراهم کنیم.جهانگیری بیان کرد: با توجه به نرخ بیکاری در این شهرستان باید اولویت جذب نیروی 
شــرکت ها و کارخانجات، نیروهای بومی باشد.وی با اشاره به بازدید اخیر خود از کارخانه آلومینیوم مسجدسلیمان از تلاش ها و پیگیری مدیرعامل و 
پرسنل این کارخانه در جهت توسعه و فراهم کردن بستر جذب نیروهای کاملا بومی و دستیابی به برخی تولیدات خاص صنعتی و ساختمانی از جمله 
ریل سوم مترو قدردانی کرد و گفت: این کارخانه باید توسعه پیدا کند.مهدی سرخان پور مدیر شرکت آلومینیوم کاوه نیز به ایسنا گفت: با توجه به 
عدم تکمیل زنجیره تولید این شــرکت در سال گذشته با همت مهندسان و کارگران کارخانه و حمایت هلدینگ گسترش صنایع معدنی کاوه پارس 
توانستیم تنها کوره ذوب آلومینیوم در استان خوزستان را احداث و راه اندازی کنیم. این کوره ظرفیت تولید ۶۰۰۰ تن بیلت در سال را دارد و قابلیت 

انواع سری آلومینیوم را دارد.

به گفته معاون حقوقی ستاد مرکزی مبارزه با قاچاق کالا و ارز اگر نقش ها در دستگاه های مختلف به درستی ایفا شود، جلوی قاچاق ورودی و خروجی 
گرفته می شود و در راستای سرمایه گذاری برای تولید موفق خواهیم بود.به گزارش ایسنا، اسماعیل علیدادی درباره تأثیرات مبارزه با قاچاق در تحقق 
شعار سال اظهار کرد: قاچاق کالا سمی برای تولید داخل است و از این  جهت وقتی بحث تولید و حمایت از آن مطرح باشد، پدیده شوم قاچاق 
یکی از موانع اصلی سرمایه گذاری خواهد بود. با ورود قاچاق به کشور، هیچ گونه عوارض گمرکی پرداخت نمی شود و توان رقابتی را از تولیدکننده 
می گیرد.وی با بیان اینکه بسیاری از کالاهای قاچاق از سلامت و استاندارد لازم برخوردار نیستند، تصریح کرد: در این راستا سیاست های تعرفه ای 
برای حمایت از تولید دریافت نمی شود و طبیعتاً قاچاقچیان سیاست ها را دور زده و تولید را از بین می برند. علیدادی در مصاحبه با رادیو گفت وگو 
ادامه داد: روزانه شاهد حجم بالایی از قاچاق گازوئیل هستیم که بخشی از ناترازی انرژی به همین امر باز می گردد که بر شرکت های تولیدکننده 
تأثیرگذار خواهد بود. بسیاری از شرکت های تولیدی با مشکل برق روبرو هستند و لذا مبارزه با قاچاق همت همه دستگاه ها را می طلبد. وی افزود: 

ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز فرا حاکمیتی است و هرچه دستگاه های عضو نقش خود را بهتر ایفا کنند روند اقدامات بهتر خواهد شد.به گفته علیدادی اگر نقش ها به درستی ایفا شود، جلوی 
قاچاق ورودی و خروجی گرفته می شود و در راستای سرمایه گذاری برای تولید موفق خواهیم بود.وی اضافه کرد: مهم ترین برنامه ستاد ایجاد شفافیت در نظام تولید، توزیع و مصرف است و این 

مهم باید با همکاری بخش خصوصی شاهد انضباط باشد و در نهایت جلوی قاچاق کالا گرفته شود.

فرماندار مسجدسلیمان:
توسعه صنایع پایین دستی آلومینیوم اشتغال بالایی در منطقه فراهم می کند

معاون ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز:

جلوگیری از قاچاق، مسیر سرمایه گذاری برای تولید را هموار می کند
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ایسنا/فارس »ساباط«، معبری تاریخی برای آرامش رهگذران خطه جنوب 
فارس و یکی از مناطق گرم کشــور اســت تا فرد پیاده در مســیر حرکت 
خود در یک توالی مناســب در فضای ســایه  قرار گیرد، که نشان می دهد 
معماری در گذشــته تا چه حد به نیاز و آسایش مردم توجه داشته است.
محمدابراهیم کیان، مسئول اداره میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی 
شهرستان لارستان در گفت و گو با خبرنگار ایسنا از مرمت ساباط معتمد 
این شهرستان خبر داد و گفت: در شهرستان لارستان ساباط های مختلفی 
از جمله ساباط محله نو،4 ساباط در پا قلعه نو، یک ساباط در محله پیرغیب، 
یک ســابات در پشت بازار ماهی فروشی )ســابات زمانی(، سابات )دالان( 
سنگ آبی، سابات )دالان( مسگری، سابات )دالان( قصابی، سابات )دالان( 
کاروانسرای نو، سابات )دالان( کاروانسرای گلشن و سابات قهر و آشتی در 
محله آرد فروشان از جمله ساباط های موجود در شهرستان لارستان است.

وی با بیان اینکه ساباط حاج غلامرضا معتمد در محله کوی گاله واقع شده 
و دارای پنج طاق و تویزه با کاربندی های ستاره در سقف است و از مصالح 
سنگ و گچ ساخته شده است، افزود: این بنا به شماره ۲۸۷4۲ سال ۱۳۸۸ 
در فهرست آثار ملی به ثبت رسیده است و مربوط به دوره قاجار می باشد. 

کیان تصریح کرد: ساباط ها معمولاً کوچه های مسقفی بین دوخانه که برای 
نشیمن گاه رهگذران در خطه جنوب فارس است و باتوجه به پوشیده بودن، 
در تابستان از هوای بیرون خنک تر و در زمستان گرم تر است، این ساباط ها 
از گذشــته تا کنون در شهر لار مورداستفاده قرار می گیرد و تعداد دیگر در 
محلات شــهر قدیم لار موجود است.وی با بیان اینکه ساباط حاج غلامرضا 
معتمد در سال گذشته به همت خانواده حاج غلامرضا معتمد و شهرداری 
لار انجام شده است، اضافه کرد: با نظارت و آیتم های مرمتی میراث فرهنگی 
لارستان و همچنین دوستداران میراث فرهنگی این ساباط مورد مرمت قرار 
گرفت.مسئول اداره میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی شهرستان 
لارســتان با تصریح اینکه در لارستان ۱۳ ساباط وجود دارد، اضافه کرد: با 
توجه به مصالح به کاررفته، این بنا در تابستان خنک و در زمستان گرم است.
وی اظهار کرد: استراحتگاه عابران پیاده، محل گفت وگوهای بزرگان محله 
و پناهگاه در زمان زلزله، موقع بارندگی ســرپناهی برای رهگذران، ارتباط 
همسایه ها از پشت بام به خصوص در شب های تابستان و از نظر فنی ساباط 
باعث استحکام دوخانه ای می شد که به ساباط متصل بودند که از مهم ترین 

کاربردهای ساباط است.

خانه نساجی کاشان امروز ـ دوشنبه ـ ۱۵ آبان ماه با حضور معاون میراث 
فرهنگی، صنایع دســتی و گردشــگری افتتاح شــد.به گزارش خبرنگار 
ایســنا، این افتتاحیه بــا حضور مریم جلالی معاون صنایع دســتی وزارت 
میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی، مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع 
دســتی و گردشگری اســتان اصفهان و تعدادی دیگر از مسئولان صورت 
گرفت.قالیباف خانه، پارچه بافی، مخمل بافی، رنگ رزخانه، اتاق پارچه و… از 
جمله بخش های خانه نساجی سنتی کاشان است که به بازدید گردشگران 
اختصاص پیدا خواهد کرد. مرداد امســال لوح ثبت کاشان به عنوان شهر 
جهانی نساجی از سوی شورای جهانی صنایع دستی وابسته به یونسکو اعلام 
شد.این خانه، نخستین خانه سنتی نساجی کاشان محسوب می شود و در 
محله ســلطان امیر احمد کاشان واقع شده است. نساجی سنتی کاشان در 
حال حاضر نیز ادامه دارد و بالغ بر ۱۰۰ نفر در کاشان در این زمینه فعالیت 
می کنند. زری بافی، مخمل بافی، شــعربافی و زیلوبافی از جمله منسوجاتی 
است که در کاشان بافته می شود. عصر امروز نیز قرار است از لوح »کاشان 
شهر جهانی نساجی سنتی« در آئین پاسداشت ثبت کاشان به عنوان شهر 

جهانی نساجی رونمایی شود.

ساباط؛ معبری برای آرامش 
رهگذران در جنوب فارس

گنجینه

ورزشی

تخت گاز

از هر دری خبری

@sobheqtesad @sobheqtesad sobhe-qtesad

خبر ها و تنش درون آن!

معرفی رسمی اونجر، اولین محصول تمام برقی جیپ

جیپ با معرفی چهار خودروی الکتریکی جدید برنامه های الکتریکی ســازی خود را ســرعت بخشــیده اســت. اولین مدل از این چهار خودرو 
کراس اووری بنام اونجر اســت که ســال آینده در اروپا عرضه خواهد شــد. این کراس اوور کوچک یکی از اولین خودروهایی است که از پلت فرم 
جدید STLA استلانتیس استفاده می کند و به طور کامل در نمایشگاه خودروی پاریس در اکتبر امسال معرفی خواهد شد. هرچند جیپ برنامه ای 
برای عرضهٔ اونجر در آمریکای شــمالی ندارد اما ســه محصول الکتریکی دیگر این شرکت شامل یک آفرودر خشن بنام ریکان، یک واگنییر S و 
یک شاســی بلند برقی دیگر راهی این بازار بزرگ خواهند شــد. جیپ قصد دارد تا سال ۲۰۳۰ نیمی از خودروهایی که در آمریکای شمالی به 
فروش می رساند تمام الکتریکی باشند درحالی که این هدف برای اروپا صد درصد است و اونجر یکی از کلیدی ترین مدل ها برای رسیدن به این 

هدف خواهد بود.

گواردیولا به بایرن بازنخواهد گشت
رسانه های آلمانی خبر دادند پپ گواردیولا گزینه مربیگری بایرن نیست و این مربی قصد دارد به کارش در سیتی ادامه دهد.به گزارش ایسنا، 
موضوع انتخاب ســرمربی جدید بایرن مونیخ روز به روز پیچیده تر می شــود و معلوم نیست چه کسی هدایت باواریایی ها را برای فصل بعد 
عهده دار خواهد شد. بایرن  مونیخ ابتدا به دنبال به خدمت گرفتن ژابی آلونسو بود ولی این مربی جوان در لورکوزن ماندنی شد. در ادامه یولیان 
ناگلزمان که دیگر گزینه مونیخی ها بود اعلام کرد که تا پایان جام جهانی ۲۰۲۶ در تیم ملی آلمان می ماند. به تازگی رسانه های آلمانی گزارش 
دادند که رانگنیک بهترین گزینه برای جانشینی توخل است که حضور این مربی نیز در بایرن منتفی شد.در حالی که به دیدار بایرن مونیخ و 
رئال مادرید نزدیک می شویم، یک گزینه دیگر نیز از بین گزینه های بایرن خط خورد. پپ گواردیولا به مونیخ بازنخواهد گشت. مدیربرنامه های 
این مربی اسپانیایی گفت: پپ عاشق بایرن است اما نمی خواهد در تابستان منچسترسیتی را ترک کند. او در سیتی بسیار خوشحال است و 

تا سال ۲۰۲۵ با این تیم قرارداد دارد. 

پیشنهاد

چهره روز

کتاب آدمی
کتــاب آدمــی با عنــوان فرعی یــک تاریــخ نویدبخش 
و  خواندنــی  اثــری   Humankind – A Hopeful History
بحث برانگیــز از روتخر برخمان اســت. کتابــی که در آن 
ایده ای رادیکال مطرح می شــود. مفهومی که برای سال ها 
نفی شده و رسانه های خبری درباره آن صحبتی نمی کنند. 
اما این ایده رادیکال تقریباً توسط تمامی شاخه های علمی 
تایید شده اســت. ایده رادیکال نویسنده کتاب این است: 
»اغلب افراد، در باطن، نســبتاً نیک هستند. افراد مختلف، 
صحبت های ســتایش آمیزی درباره کتاب حاضر نوشته اند 
و مطالعه آن را پیشــنهاد می کنند. به عنوان مثال تیموتی 
اسنایدر، نویسنده کتاب در برابر استبداد می گوید: »روتخر 
برخمان اندیشه های خاص خود را دارد و عزم خود را جزم 
کرده تا بــا بهره گرفتن از حقایق تاریخــی، این فرصت را 
برایمان فراهم آورد که آینده ای بســازیم به مراتب روشن تر 
از آنچه در ذهن من و شماســت.« اما آیا ساختن این آینده بهتر و روشن تر صرفاً با قبول اینکه انسان ها در 
باطن خوب اند، امکان پذیر است؟ روتخر برخمان، هلندی است و در دانشگاه اوترخت این کشور و یوسی ا ل ای 
امریکا تاریخ خوانده است. مطالعاتش بیشتر بر شهرها و حکومت ها و مباحث شهروندی متمرکز است. روزنامه 
انگلیسی گاردین او را »نابغه جوان هلندی با عقاید بدیع« خوانده است و در کتاب آدمی یک تاریخ نویدبخش 
به دفاع از باطن نیک انسان می پردازد. مفهومی که تکامل شاهدی بر آن است و به عقیده نویسنده زندگی 
روزمره و سرشــت بشــر هم آن را تایید می کند. قبل از شروع این کتاب مهم و خواندنی، جمله ای از آنتون 
چخوف آمده است که در نوع خود بی نظیر است. چخوف می گوید: »اگر به انسان نشان دهید چیست، بهتر 
می شود.« تلاش روتخر برخمان نیز در کتاب تقریباً همین است. او می خواهد به انسان مدرن امروزی نشان 
دهد که هرچه در رسانه ها، آزمایشــات دانشگاهی، صحبت های فیلسوفانی مانند ماکیاوللی، هابز و ریچارد 
داوکینز و یا حتی در بحث های روزمره می بینیم و می شنویم، درباره سرشت شرّ انسان است. و همین ممکن 

است از انسان موجودی شرّ بسازد اما در واقع تقریباً همه انسان ها »خوب« هستند.

آلفرد هیچکاک
فهرست کارگردانان بزرگ تاریخ سینما در هر زبان و دیدگاهی 
آلفــرد هیچکاک را در خود جای داده اســت. هیچکاک را می 
توان بیشــتر از یک موج، ســبک و عنوان هایی از این دســت 
دانســت. او بی شــک یکی از مولف های بــزرگ و مهم تاریخ 
سینما برای همیشــه خواهد بود. آلفرد هیچکاک )زادهٔ ۱۸۹۹ 
– درگذشــتهٔ ۱۹۸۰( ازکارگردانان انگلیسی است که در طول 
فعالیت هنری اش در آمریکا بوده اســت. بســیاری از صاحب 
نظران سینما، هیچکاک را تاثیرگذارترین کارگردان سینما می 
دانند. از معروفترین آثار هیچکاک می توان به فیلم های روانی، 
پرندگان، سرگیجه، پنجره عقبی )پنجره پشتی(، ربه کا و شمال 
از شمال غربی اشاره کرد. هیچکاک در ۱۳ اوت سال ۱۸۹۹ در 
مغازه استیجاری والدینش در لیتنســتون واقع در شرق لندن 
به دنیا آمد. وی کوچک ترین فرزنــد خانواده بود، یک برادر به 
نام ویلیام دانیل )۱۹4۳–۱۸۹۰( و یک خواهر به نام الن کاتلین 
)۱۹۷۹–۱۸۹۲( داشت. نام مادرش اما جین )۱۹4۲–۱۸۶۳( و 
پدرش ویلیام ادگار هیچکاک بود که در سال ۱۹۱4 درگذشت. 
پدر و مادر وی هر دو از پیروان کلیسای کاتولیک و اصالتا ایرلندی بودند.پدرش همچون پدربزرگش سبزی فروش 
بود.بنا به گفته های خود هیچکاک، وی پســری بســیار خوش رفتار بود و پدرش نیز با او بسیار مهربان بود و به یاد 
ندارد که در دوران بچگی همبازی داشــته باشــد.یکی از خاطرات مورد علاقه  او با پدرش که بارها در مصاحبه ها 
گفته است، این بود که در ۵ سالگی روزی پدرش وی را به همراه یادداشتی به ایستگاه پلیس در نزدیکی منزلشان 
می فرســتد، پلیس به یادداشت نگاه می کند و او را برای چند دقیقه در سلول حبس می کند. سپس به او می گوید 
»این کاریه که ما با پسرهای شیطون می کنیم.« این تجربه در دوران کودکی باعث ترس همیشگی او از پلیس شد 
و حتی به شوخی در سال ۱۹۷۳ گفته است از هر چیزی که به قانون ربط داشته باشد، می ترسد.هیچکاک در ۲۵ 
ژوئیه ۱۹۱۳ در رشته مهندسی و ناوبری ثبت نام کرد.در کتاب سینما به روایت هیچکاک در سال ۱۹۶۲ به فرانسوا 
تروفو گفته است، مکانیک، برق و ناوبری خوانده است.در ۱۲ سپتامبر ۱۹۱4 پدرش که از بیماری مزمن انسدادی 
ریه رنج می برد، در ســن ۵۲ سالگی فوت می کند و او نیز برای حمایت از مادر و خواهرش به عنوان کارمند بخش 
فنی در یک شرکت تلگراف مشغول به کار می شود و همزمان به کلاس های شبانه در رشته های تاریخ هنر، نقاشی، 
اقتصاد و علوم سیاسی می رود و برادر بزرگ ترش نیز همان مغازه پدرش را اداره می کرد.پس از آغاز جنگ اول جهانی 
در ژوئیهٔ ۱۹۱4 هیچکاک برای اعزام به جبهه های جنگ بســیار جوان بود و در ســال ۱۹۱۷ که جنگ همچنان 
در جریان بود، وی به ۱۸ســالگی رسید اما از حضور در جنگ به علت بیماری معاف شد و تنها به ارائه خدمت در 
اموری که تحرک کم می خواستند، گماشته شد.پس از جنگ و در سال ۱۹۱۹ او علاقه مند به نوشتن شد و چندین 
نوشته اش در نشریه هایی مثل هنلی تلگراف منتشر شد.وی در هنلی تلگراف به بخش تبلیغات ارتقا یافت؛ جایی که 
برای تبلیغات کابل برق طرح های گرافیکی کار می کرد و به گفته خودش به این کار بسیار علاقه مند بود و تا شب ها 

در دفتر مشغول کار بود. در واقع در همین ایام وی به سینما نیز علاقه مند شد.

فرهنگ

به گزارش ایســنا و بــه نقل از اســپیس، بحث ها و 
نگرانی هــای زیــادی در مورد اینکــه چگونه هوش 
مصنوعی)AI( ممکن است بر مشــاغل تاثیر بگذارد 
وجــود دارد. هوش مصنوعی توانایــی تغییر بازار کار 
را به طُرُق مختلف و بســته بــه صنعت و مکان دارد.

خودکار شــدن مبتنــی بر هوش مصنوعــی امکان 
کنترل فرآیندهای معمول، تکراری و دســتی را دارد. 
در نتیجه، اشــتغال در بخش هایی مانند تولید، ورود 
داده ها و خدمات مشــتری ممکن است آسیب پذیر 
باشــد و کارگران این صنایع شــغل خود را از دست 
بدهند.از سوی دیگر، هوش مصنوعی می تواند باعث 
ایجاد شغل نیز بشود. نیاز به متخصصان واجد شرایط 
با توانایی ایجاد، مدیریت و بهبود سیستم های هوش 
مصنوعی در حال افزایش است. مشاغل مرتبط با علم 
داده، یادگیری ماشــینی، رباتیک و تحقیقات هوش 
مصنوعی به طور فزاینده ای در حال محبوب تر شــدن هستند.یک سوال مهم آیا هوش مصنوعی 
منبع اشتغال جدیدی خواهد بود یا پایانی برای مشاغل سنتی تر؟ یک مطالعه جدید به دنبال پاسخ 
این سوال مهم است. ویگانگ وانگ)Weiguang Wang( از دانشگاه روچستر و نویسنده این مطالعه 

جدید یک مطالعه میدانی در میان کارکنان انجام داد و به درک بسیار جالبی دست یافت.
او می گوید: ما از آنچه در این مطالعه یافتیم شــگفت زده شــدیم. ابعاد مختلف تجربیات کاری، 
تعاملات متمایزی با هوش مصنوعی دارند و نقش های منحصر به فردی را در تیم ســازی انســان 
و هــوش مصنوعی ایفا می کنند. در این تحقیق همچنین بررســی شــد که کارگــران باید چه 
ســطحی از تجربه داشــته باشــند تا بتوانند بهترین همکاری را با هوش مصنوعی داشته باشند. 
گوئودونگ)گوردون( گائو از دانشکده بازرگانی جانز هاپکینز کری و یکی از نویسندگان این مطالعه 
می گوید: در حالی که ممکن است برخی فکر کنند که کارگران با تجربه کمتر باید از کمک هوش 

مصنوعی بهره ببرند، اما ما شاهد برعکس بودیم.

هوش مصنوعی شغل شما را نمی دزدد!
خانه نساجی کاشان افتتاح شد
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هر چند فوق ستاره فرانسوی رئال مادرید گواهینامه رانندگی ندارد ولی علاقه زیادی به خرید بهترین ماشین های روز دارد.به گزارش ایسنا، 
فوتبال و تجمل از دیرباز جدایی ناپذیر بوده اند. بســیاری از ســتارگان فوتبال جهان میلیون ها دلار را نه تنها برای خرید ملک یا ســاعت که 
برای خرید خودروهای گرانقیمت خرج می کنند. گاراژ بازیکنانی چون کریســتیانو رونالدو، نیمار یا پیر امریک اوبامیانگ به نوعی نمایشــگاه 
ابرخودروهاست. کیلیان ام باپه نیز از این قاعده مستثنی نیست. یکی از باهوش ترین مهاجمان زمان ما نیز علاقه زیادی به داشتن ماشین دارد. 
با این حال یک نکته ظریف وجود دارد. ام باپه با وجود خودروهای چشمگیرش هنوز گواهینامه رانندگی ندارد!کیلیان به بلیچرریپورت گفت: 
»برای بسیاری از مردم، گواهینامه رانندگی ضروری است اما برای من نه. من همیشه راننده ای را در اختیار داشته ام. گواهینامه رانندگی برای 

من هرگز در اولویت نبوده است.«

کلکسیون خودروهای فوق ستاره بدون گواهینامه!


